
Vyjádření Ministerstva životního prostředí 
k analýze „Umí český stát čerpat Fond spravedlivé 
transformace? Analýza kapacit na národní úrovni“

Ministerstvo životního prostředí (MŽP) poukazuje, že předvýběr strategických projektů
byl delší a komplexnější, než tvrdí analýza. Je pravda, že formální sběr projektových
záměrů trval měsíc, diskuse o velkých projektech k podpoře však probíhala déle na
platformě Regionální stálé konference, v rámci přípravy českého Plánu spravedlivé
územní transformace (PSÚT) a v rámci implementace strategie RE:START. (str. 11)

MŽP poukazuje na to, že ve srovnání s jinými operačními programy (OP) rychlost čerpání
Operačního programu Spravedlivá transformace (OPST) nijak nezaostává. Zdůrazňuje
také to, že od února 2024 je v platnosti unijní nařízení STEP (Strategic Technologies for
Europe Platform), díky kterému Evropská komise ČR již zaslala zálohu ve výši 30 %
celkové částky OPST. To dle MŽP výrazně zvyšuje pravděpodobnost, že se peníze 

       z programu v daných termínech podaří vyčerpat. (str. 11)

MŽP zdůrazňuje, že i díky nařízení STEP se jim peníze z OPST pravděpodobně podaří             
v daných termínech vyčerpat. Mají prý, jakožto řídící orgán, který je v kontaktu se
žadateli, lepší informace o průběhu čerpání než MMR.  (str. 15)

MŽP míní, že právě zřízení dedikovaného OPST umožnilo zaměřit se na potřeby regionů       
v transformaci, což by široký celonárodní operační program typu IROP nedokázal.
Zdůrazňuje také, že MMR nemělo o řízení programu týkajícího se spravedlivé
transformace zájem. (str. 18)

MŽP zdůrazňuje, že aktuálně připravuje několik tematických výzev se sociální tematikou  
pro Karlovarský a Ústecký kraj. (str. 19)

MŽP oceňuje závěr, že ČR je z hlediska rychlosti čerpání v porovnání s jinými státy
úspěšná. Dodává, že i Evropská komise si uvědomuje, že nastartování nových OP zabere
nějaký čas. Státům proto vyšla vstříc přijetím nařízení STEP. Zdůrazňuje, že OPST je
komplexní a vyžaduje dialog s regiony, pročež se může jeho administrativa občas o pár
měsíců zpozdit. Důležitý je však dopad projektů, nikoli případná několikaměsíční
zpoždění. (str. 19)

MŽP poukazuje na to, že kritika administrativní zátěže v analýze se týká spíše jiných OP     
než OPST, pročež považuje doporučení týkající se tohoto tématu příliš obecné (str. 31)


